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Ako sa chlapec z Terchovej dostane k misiám?

Veľmi jednoducho. Ako chlapca ma vždy zaujímala 
Afrika, prečítal som dosť kníh a v Terchovej na fare 
pôsobia verbisti. Najskôr som odišiel do diecézneho 
seminára, lebo po páde komunizmu nebola veľká mož-
nosť alebo ešte sme nevedeli o rôznych reholiach, potom 
som stretol mnohých verbistov, takže mi pomohli, aby 
som vstúpil do tejto spoločnosti, a tak sa mi sen z det-
stva – pracovať v Afrike ako misionár – naplnil.

Príklad pátra Šabu sa nerealizoval iba v tvojom 
živote, ale aj v živote iných chlapcov a mužov 
v Terchovej. Koľko je vás vlastne misionárov 
z Terchovej?

Sme traja misionári. Je to Peter Dikoš - pracuje na Papue 
– Novej Guinei. Myslím si, že tohto času je v Austrálii. 
Potom je Václav Mucha, ktorý pracuje v holandskom 
Schteili, on má na starosti Matzler – to sú misionári na 
čas (Misionar auf Zeit). Ja pracujem v Keni. Z Terchovej 
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sú aj diecézni kňazi: Miro Lysičan, Martin Poživenec, 
Robo Hanuliak, Peter Maruna a teraz máme aj jedného 
mladíka, ktorý vstúpil k verbistom – Tomáš Balaja. 

Páter Martin, čo vlastne v Keni robíš, je to naozaj 
taká exotika?

Afrika to nie je exotika, čierny kontinent, teplo a zviera-
tá. Moje terajšie pôsobisko je v nadmorskej výške 2200 
metrov (vyššie ako Terchová). Mojou prácou je pasto-
račná činnosť ako aj činnosť kňaza na Slovensku. Mám 
na starosti jednu farnosť, ktorá má 10 fi liálok. Tým je 
to asi rozdielne od Slovenska, že kňaz alebo misionár 
musí rátať s tým, že bude mať aj viac starostí, pretože 
je tam ešte nedostatok kňazov. Okrem tejto klasickej 
pastoračnej činnosti máme aj malé kresťanské spoločen-
stvá. Fungujú asi tak, že farnosť sa rozdelí na určité 
časti a každá časť má napríklad 20 – 30 rodín. A tieto 
skupiny nazývame malé kresťanské spoločenstvá (small 
christians communities). Navštevujeme tieto spoločenst-
vá (dosť často sa stretajú – napríklad v sobotu aj v nede-
ľu), kde sa spolu delia o vieru, o problémy, ktoré majú. 
Ak má niekto napríklad fi nančné problémy, urobia si 

zbierku v spoločenstve, nerobí sa to v rámci celej farnos-
ti, ale v malých spoločenstvách. 

Okrem „klasickej“ pastorácie musíš riešiť zrejme 
aj sociálne problémy... 

Venujem sa aj sociálnej sfére. Mali sme veľa chudobných 
vo farnosti (bola blízko slumu), ktorí si nemohli dovoliť 
ani zaplatiť lekára (v Keni sa všetko platí, keď ide človek 
k lekárovi). Za pomoci Vysokej školy sv. Alžbety a pro-

fesora Krčméryho 
sme vybudovali 
kliniku, kde pri-
chádzajú sloven-
skí lekári a kde 
ošetríme denno-
denne viac ako 100 
pacientov. Na tej-
to klinike sa liečia 

aj tí chorí na AIDS. A potom prišli členky spoločenstva 
žien, či by sme nemohli vybudovať nejaké centrum pre 
dievčatá, ktoré žijú na ulici, živia sa prostitúciou a sú 
sirotami. Tak sme si potom znova sadli, vypracovali sme 
projekt a profesor Krčméry ho opäť podporil a podporu-
je ho dodnes. 

„...PRE NICH JE 
BOH SÚČASŤOU 
ŽIVOTA.“

Martin Cingel (23.5.1972): 
ZŠ skončil v Terchovej, po absol-
vovaní Gymnázia v Kysuckom 
Novom Meste študoval 2 roky 
v diecéznom seminári v Nitre, 
rok bol v noviciáte vo Vidinej pri 
Lučenci, rok v Bratislave – dokon-
čil štúdiá fi lozofi e, v r. 1994 
odišiel do Rakúska, kde študoval 
1 rok nemecký jazyk (Goethe 
Institut), teologické štúdiá skončil 
v St. Gabrieli v Rakúsku v 1998 
magisterskou prácou. Od roku 
2000 pôsobí v Keni. 
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Na chvíľočku sa vrátim ku skúsenosti zo slumov. 
Extrémna chudoba, ako sa to dá uniesť? Niekedy 
tam cítiť asi veľkú bezmocnosť...

Ak človek nájde šťastie aj v tej chudobe, tak je šťast-
ný. My si myslíme, že je to obrovská chudoba a ako 
môžu ľudia takto žiť... Ľudia, ktorí tam žijú, netúžia po 
veľkých veciach. Záleží od toho, aké hodnoty si človek 
postaví do popredia: že musí mať auto, musí mať dom, 

tam si takéto hodnoty ľudia nevolia. Keď žijú v slume, 
je to pre nich spôsob života, s ktorým, dá sa povedať, že 
sa stotožnia. Samozrejme, keď vidia v televízii, ako ľudia 
žijú, aké majú autá, aké stavajú domy, tak po tom aj 
túžia. Potom v slumoch vzniká veľká kriminalita. Mladí, 
ktorí nemajú prácu, by chceli zrazu mať viac. Zlučujú 
sa do gangov, prepadávajú ľudí, aby mohli mať peniaze. 
Lenže to nezmení nič na ich sociálnej situácii. V Nairobi 
je veľký slum a pôsobia tam mnohé neziskové mimo-
vládne organizácie. 

Vnímaš to tak, že Cirkev je v Keni – na základe 
tvojej skúsenosti – znamením aj pre spoločnosť?

Myslím si, že áno. Na Slovensku alebo v Európe má 
Katolícka cirkev silné zázemie. V Keni je to tak, že tam 
je veľa cirkví. Nie je potrebná nejaká registrácia v štáte 
pri ich vzniku. Keby som ja chcel založiť vlastnú cir-
kev, vyhlásim sa za biskupa, nájdem si svojich, ktorí 
ma nasledujú a postavíme si nejaký kostol – tak vlastne 
cirkvi v Keni vznikajú. Nemusí to byť nikde registro-
vané, jednoducho si dám názov cirkvi a poviem: toto 
bude moja vetva cirkvi. Takže, keď prichádza k takýmto 
situáciám, ľudia nerozlišujú, že toto je katolícky kňaz, 
toto je protestantský kňaz alebo toto je biskup. V tele-

vízii, keď sú správy, vidia aj ženy biskupky. Katolícka 
cirkev tam jednoducho patrí medzi tie ostatné. Samo-
zrejme, keď prichádza k nepokojom v Keni, napríklad 
ako v rokoch 2007 - 2008, Katolícka cirkev zohrala veľ-
mi dôležitú úlohu. Členovia mnohých aj malých cirkví 
a siekt sa vtedy ukrývali v katolíckych kostoloch. Kato-
lícka cirkev takisto pomohla mnohým ľuďom po období 
nepokojov, čo sa týka materiálnej pomoci, duchovnej 
pomoci, stretnutí, rozličných mierových akcií. V Keni 
vedia, že katolíci tam robia veľmi veľa. A ľudia majú 
k nám dôveru: napríklad katolíci vybudujú nejakú školu 
alebo nemocnicu a oni tam idú, lebo vedia, že toto majú 
katolíci dobré, dobre im to funguje. Samozrejme, sú tam 
aj tie iné cirkvi, ktoré tiež dobre fungujú, ale vedia, že čo 
sa týka školstva a nemocníc, katolíci to robia dobre... 

V čom vidíš najväčšie problémy v živote Cirkvi 
tam, kde si? 

Tých problémov je viac. Kresťanstvo v Keni je mladé. 
Má viac ako 100 rokov. Keď si pozrieme históriu nášho 
kresťanstva v Európe a v Afrike, tak to je rozdiel. Ľudia 
sú tam veriaci. Predtým, než prišli prví kresťania, v Keni 
mali napríklad horu Mount Keňa a verili, že na tej hore 
sídli boh. To je také starozákonné. Aj keď sa modlili, 
modlili sa smerom k tomu vrchu. Potom prišli misio-
nári s kresťanstvom. Ľudia ho prijímajú bez toho, aby 
ho hlbšie pochopili. Je dôležité mať trpezlivosť, neustále 
vysvetľovať, začínať od základných vecí a ísť do hĺbky. 
Sviatosti sú pre nich cudzie. Vedia, že krst je dôležitý 
pre spásu. My na Slovensku to slávime ako slávnosť 
celej rodiny. Oni prídu, prinesú dieťa do kostola, dieťa 
je pokrstené a tým to padne. Takisto problém je poly-
gamia, mnohí žijú spolu bez toho, aby uzavreli sviatosť 
manželstva. Ďalším problémom Cirkvi v Keni sú mnohé 
sekty, ktoré sa skutočne šíria veľmi rýchlo. Napríklad 
vo farnosti, kde som pracoval do roku 2011, som mal do 
300 rozličných cirkví a siekt. Som presvedčený, že Boh 
v nich existuje a oni ho prežívajú svojím emotívnym 
spôsobom. My ho viac prežívame racionálne, chceme 
pochopiť pravdy viery a oni sa o to nestarajú, pre nich 
Boh existuje, je súčasťou života. 

Máš ešte chuť alebo ambíciu pozrieť sa aj do 
nejakého iného kúta sveta?

Samozrejme, človek má chuť sa pozrieť aj do iného kúta 
sveta. Misionár však nie je cestovateľ. Ja som si obľúbil 
Afriku a Keňu. Myslím si, že ak mi Pán Boh dá sily pre 
víziu, čo mám pre našu provinciu v Keni, najradšej by 
som zostal tam. 


